
1 

a 

   
 

 
 > Retouradres Postbus 16375 2500 BJ  Den Haag 

 

De voorzitter van de Tweede Kamer 

der Staten-Generaal 

Postbus 20018 

2500 EA  DEN HAAG 

 

 

Datum 19 april 2011 

Betreft Vragen kamerlid Heijnen en Çelik over verlaging van de 

administratieve lasten bij de inschrijving voor het voortgezet 

onderwijs 

 

 

 

 

 

 

Hierbij zend ik u, mede namens mijn ambtgenoot van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties, de antwoorden op de vragen van de kamerleden Heijnen en 

Çelik over verlaging van de administratieve lasten bij de inschrijving voor het 

voortgezet onderwijs.  

 

De vragen werden mij toegezonden bij uw brief met kenmerk 2011ZO5845. 

 

 

 

de minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap, 

  

  

  

Marja van Bijsterveldt-Vliegenthart 
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2011Z05845 

 
Vragen van de leden Heijnen en Çelik (beiden PvdA) aan de ministers van 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties en van Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschap over verlaging van de administratieve lasten bij de inschrijving voor 
de middelbare school (ingezonden 22 maart 2011) 

 

 
1 
Heeft u kennisgenomen van het bericht “GBA-uittreksel niet nodig voor nieuwe 
scholieren” op de website van Binnenlands Bestuur?  
 
Ja. 
 
 
2 
Deelt u de mening dat ouders door de eis van een GBA-uittreksel onnodig op 
kosten gejaagd worden en onnodig naar de balie burgerzaken moeten? Zo nee, 
waarom niet? 
 
De onderwijsregelgeving verplicht scholen slechts in een enkel geval om bij 
inschrijving van de leerling een uittreksel uit de GBA te verlangen: 
Er is één subsidieregeling die voorschrijft dat er zich in de administratie van de 
school uittreksels van de GBA dienen te bevinden voor de leerlingen waarvoor de 
subsidie is aangevraagd. Het gaat om subsidie voor de eerste opvang van niet-
Nederlandse leerlingen die op 1 april nog geen jaar in Nederland verblijven.  
Het voorschrift maakt controle mogelijk door de instellingsaccountant op de 
rechtmatigheid van de subsidieaanvraag. Ca. 75 vo-scholen maken jaarlijks 
gebruik van deze regeling, waarbij in totaal 1500 leerlingen zijn betrokken. 
 
 
3 
Is het beeld correct dat de keus om een GBA-uittreksel te vragen aan de school is 
en niet aan de gemeente, zoals het artikel lijkt te suggereren? 
 
Ja, waarbij ik opmerk dat voor “school” strikt genomen “het bevoegd gezag“ 
gelezen moet worden en verder voor het niet verzelfstandigde openbaar 
onderwijs, de gemeente het bevoegd gezag is.  
 
 
4 
Klopt het dat scholen voor een correcte voering van de leerlingenadministratie 
niet verplicht zijn om een uittreksel uit de GBA te vragen, maar dat ook gebruik 
gemaakt mag worden van andere documenten, zoals het geboortebewijs, de 
zorgpas of een identiteitsbewijs? Hoe heeft u scholen hier tot nu toe op gewezen 
en wat is het resultaat van deze informatieverstrekking? 
 
Voor de onder punt 2 genoemde subsidieregeling is er de verplichting om voor de 
leerlingen waar het om gaat, een uittreksel uit de GBA in de administratie te 
hebben. 
Artikel 27b van de WVO schrijft verder voor dat bij inschrijving van een leerling 
een van overheidswege verstrekt document moet worden getoond dan wel een 
bewijs van uitschrijving van een andere school indien de gegevens daarop staan, 
met de volgende gegevens over de leerling: de geslachtsnaam, de voorletters, de 
geboortedatum, het geslacht en het burgerservicenummer van de leerling.  
Deze bepaling dwingt dus niet tot het opvragen van een uittreksel uit de GBA.  
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Bij de introductie van regelgeving wordt altijd de nodige aandacht besteed aan 
voorlichting. Daarna moeten er specifieke redenen zijn om de voorlichting rond 
regelgeving te hervatten.  
Uiteraard moet voorkomen worden dat ouders/leerlingen onnodig om een 
uittreksel uit de GBA worden gevraagd. Het onderzoek suggereert dat dit echter 
nog veel voorkomt. Als de oorzaak hiervan gelegen is in een verkeerde 
interpretatie van de regelgeving, is nadere voorlichting in mijn ogen zeker aan de 
orde. Ik zal daarvoor de communicatiekanalen tussen DUO en de scholen 
gebruiken.  
 
 
5 
Hebben scholen gedurende de schoolcarrière nog gegevens van de scholieren 
nodig die niet op de documenten staan die voldoen voor de 
leerlingenadministratie? Kunnen scholen deze gegevens op andere wijze 
verkrijgen, bijvoorbeeld uit de systemen van DUO? Wat zijn hier de knelpunten en 
hoe wilt u die wegnemen? 
 
Op het diploma van een leerling dient de geboorteplaats van de leerling te worden 
opgenomen. Er is echter geen verplichting voor een school om de geboorteplaats 
te verifiëren aan de hand van een GBA-uittreksel. Die geboorteplaats kan aan de 
ouders of de leerling zelf worden gevraagd. 
Er zijn mij geen andere gegevens bekend die gedurende de schoolcarrière van 
scholieren nodig zijn. Het verkrijgen van dergelijke gegevens uit de systemen van 
DUO is daarmee niet aan de orde.  
 
 
6 
Heeft u inzicht in de andere administratieve handelingen waarbij het gebruikelijk 
is om een uittreksel uit de GBA te vragen? Zo nee, bent u bereid deze situaties 
met behulp van de NVVB in kaart te brengen? Zo ja, bent u bereid om actief te 
werken aan de vervanging van deze administratieve last door modernere wijzen 
van identificatie? 
 
Er is inderdaad, ook buiten het onderwijs, zicht op de andere administratieve 
handelingen waarbij uittreksels uit de GBA worden gevraagd (voor het 
onderwijsdomein gaat het naast inschrijvingen om examenaanvragen). In goed 
overleg met de NVVB zijn deze handelingen in kaart gebracht. In veel gevallen is 
die uitvraag niet wettelijk verplicht en kunnen de gegevens op andere wijze 
worden geverifieerd. Met betrokken partijen wordt actief gewerkt aan aanpassing 
van de werkprocessen zodat het GBA-uittreksel niet meer gevraagd hoeft te 
worden. Ook wordt onderzocht of de controle bij de onder punt 2 genoemde 
subsidie met minder administratieve last voor de school (dan het opvragen van 
uittreksels uit de GBA) kan worden geregeld. 
 
 
7 
Deelt u de mening dat scholen waar mogelijk gebruik moeten maken van 
kostenloze en minder belastende manieren gegevens te verkrijgen? Zo ja, bent u 
bereid scholen te verbieden nog langer een GBA-uittreksel te vragen bij 
aanmeldingen van nieuwe scholieren? 

Ik streef naar lage administratieve lasten voor scholen en burgers. Het is de eigen 
verantwoordelijkheid van scholen om de door hen gewenste gegevens op de 
minst belastende manier te verkrijgen. Het verbieden van het vragen van een 
GBA-uittreksel is in dat licht niet aan de orde. 

 


